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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Dr. Nagy István, agrárminiszter 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "A gyógynövényágazatban, és ezen belül az ökológiai 
termesztésben valóban folyamatos a szaporítóanyag-hiány?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

A  nak.hu  portálon  megjelent  „Kritikus  helyzetben  a  gyógynövény  ágazat  szaporítóanyag
ellátottsága”  című cikk szerint  „Dunaföldváron tartották  2023.  szeptember 19-én az  „Ökológiai
gyógynövény-termesztés szaporítóanyag-ellátottságának javítása” elnevezésű szakmai napot.”:

„A rendezvényen az Európai Mezőgazdasági Innovációs Partnerség (EIP) keretében 2021-2023
között  megvalósított  kísérletsorozat  összefoglaló  értékelését  hallhattuk.  A  kutatás  fő  célja  az
ökológiai  gyógynövény  termesztésben  alkalmazható  szaporítóanyag  ellátottság  javításának
elősegítése  volt.  Ennek  érdekében  három  gyógynövényfajt  vizsgáltak,  így  az  édeskömény,  az
oregánó  és  a  citromfű  esetében  végeztek  kisparcellás  kísérleteket  különböző  fajtákkal  öt
termőhelyen.   

A kísérletsorozat indoka és kiindulási alapja a gyógynövényágazatban, ezen belül különösen az
ökológiai  termesztésben  folyamatosan  jelen  lévő  szaporítóanyag-hiány  volt.  Ennek  megfelelően
zajlott  a  meghatározott  három  növényfaj  esetében  három  vegetációs  perióduson  keresztül  a
konvencionális,  részben  külföldi  fajták  és  taxonok  ökológiai  termesztésben  való
használhatóságának a vizsgálata.

(…)

Az  alapprobléma  tehát  adott,  amely  szerint  nem  csupán  az  ökológiai  termesztésben,  hanem
konvencionális  termesztéstechnológiai  esetén  sem  áll  rendelkezésre  megfelelő  fajtaválaszték
és/vagy megfelelő mennyiségű vetőmag.

Ennek  egyik  oka,  hogy  a  piaci  folyamatokra  reagálva  az  egyes  fajok  és  fajták  iránti  igény



dinamikusan változik, így a fajta- és szaporítóanyag előállítás piaci alapon nem kifizetődő.

Másrészt  Magyországon  hosszú  évek-évtizedek  óta  nincs  okszerű  és  koordinált  fajtanemestés,
fajtafenntartás és szaporítóanyagelőállítás sem a kutatóintézetekben, sem pedig az egyetemeken.

A gyógynövény-feldolgozók általában saját szelektált vonalakkal vagy fajtajelöltekkel dolgoznak,
ezek  a  több  év  alatt  előállított  szaporítóanyagok  azonban  többnyire  a  vállalatok  saját,  védett
tulajdonát képezik, így nem jutnak el az integrációkon kívüli termelőkhöz.

A szaporítóanyagok hiánya ebből adódóan a legnagyobb mértékben az integrációkon kívüli, illetve
lazább  együttműködésben  megállapodó,  adott  esetben  beszállítói  szerződéssel  rendelkező
termelőket érinti, hiszen a szoros, hosszútávú együttműködések esetében az integrátorok többnyire a
termelők rendelkezésre bocsátják a megfelelő szaporítóanyagot  az alapanyag mennyiségének és
minőségének biztosítása érdekében.”

 

Kérdezem Önt:

A  gyógynövényágazatban,  és  ezen  belül  az  ökológiai  termesztésben  valóban  folyamatos  a
szaporítóanyag-hiány?

 

Budapest, 2023. október 9.

 

Tisztelettel:

Dr. Vadai Ágnes

Demokratikus Koalíció
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